
V O Ň A V É  P O K U S Y
Školní roční téma Voňavé království zavítalo i
do badatelského kroužku. Na prvním setkání
jsme se pokusili vyrobit parfém. Nejprve bylo
potřeba zjistit, jak se takový parfém vyrábí.
Děti proto hledaly informace na internetu.
Podařilo se jim najít dva různé recepty. Na
první recept byl potřeba olejový základ, na
druhý lihový. Do oleje i lihu děti přidávaly
éterické oleje podle toho, jak jim byly
jednotlivé vůně příjemné. Byla to krásná práce
– voňavá a zábavná. Nakonec zbývalo jen
vymyslet správný název.  
Když už jsme tak krásně voněli, rozhodli jsme
se vyzkoušet, jestli se před navoněním
zvládneme umýt vlastnoručně vyrobeným
mýdlem. A to už byla trochu alchymie! Bylo
třeba přesně odměřit a odvážit jednotlivé
suroviny, změřit správnou teplotu, vybrat tu
pravou vůni, pečující složku, barvu a sušené
bylinky. Poté jsme směs vyšlehali, nalili do
formy, nechali ztuhnout, nakrájeli a nechali
mýdlo zrát...
Děti se ale ptaly: „A můžeme vyrobit i tekuté
mýdlo?“ Tak jsme to zkusili také. Postrouhali
jsme obyčejné mýdlo, zalili ho převařenou
vodou, přidali pečující složky a znovu oblíbené
éterické oleje. Směs jsme nechali 24 hodin
odpočívat a poté ji přelili do lahviček. A znovu
mydlíme! Mydlíme a voníme.
Taková byla naše úžasná, voňavá listopadová
setkání. (hv)
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Motto: To jsem ještě nikdy nedělala - to mi určitě půjde!
(Pipi Dlouhá punčocha)



B O B Ř Í K  I N F O R M A T I K Y

S V A T O M A R T I N S K Ý
P R Ů V O D

Letos jsme opět vyzkoušeli školní
kolo v soutěži Bobřík informatiky
ve 3. až 5. ročníku. Zájem dětí byl
velký. Ve dvou kategoriích (Mini –
3. a 4. ročník / Benjamin – 5.
ročník) jsme ocenili čtyři žáky,
kteří by se neztratili ani v rámci
výsledků napříč republikou.
Bohužel se z těchto kategorií
celostátní pořadí nestanovuje, ale
pokud by to tak bylo, měli bychom
na prvním místě také jednu
zástupkyni – naši třeťačku
Magdu. Ta získala nejvyšší počet
možných bodů v kategorii Mini
(192/192).
A v čem se vlastně soutěžilo? Žáci
odpovídali na otázky z oblasti
informatického myšlení, algorit-
mizace, porozumění informacím,
práce s daty, informačních
systémů a modelování, z oblasti
digitálních technologií i spo-
lečenských aspektů jejich použití.
Soutěži předcházela školní
příprava, ale děti se mohly
připravovat i z domu – předem
dostaly návod a instrukce. A je
vidět, že některé toho opravdu
využily. Děkujeme a máme radost
z dobrých výsledků! (zk)

Tak jako každý rok proběhl i letos
Svatomartinský lampiónový
průvod. Ačkoli nás letos Svatý
Martin na koni nenavštívil, užili
jsme si odpoledne i bez něj. Děti si
vyzkoušely parkurové závody, ale
do soutěžení se zapojili i rodiče.
Jako sladkou tečku parkurových
závodů děti osedlaly své rodiče a
závodili společně, takže jsme se i
trošku zasmáli.
Po skončení závodů jsme rozsvítili
lampiony a vydali se na průvod po
blízkém okolí. Děti i rodiče si
průvod moc užili a věříme, že se
hlavně dětem líbilo projít se tmou
s malými světýlky. K zakousnutí
jsme měli pochoutky, které
přinesli rodiče, a také
Svatomartinské rohlíčky, které
vlastnoručně vyrobily a upekly
děti ze školky.
Těšíme se na další společné
odpoledne v prosinci! (vb)



Listopad v naší školní družině byl plný pestrých a zajímavých aktivit,
které obohatily děti nejen zábavou, ale také novými poznatky.
Věnovali jsme se tradicím i tvořivým činnostem, užívali si společné
chvíle a učili se důležitým dovednostem.
Hned na začátku měsíce jsme si připomněli význam Památky
zesnulých a s ní spojené křesťanské tradice. Zároveň jsme porovnali
rozdíly mezi tímto svátkem a Halloweenem – děti se dozvěděly o je-
jich původu, symbolech a pověrách. Nechybělo ani tvoření
tematických dekorací a výzdoba družiny. Kromě toho jsme se v rámci
besedy zaměřili na to, jak se zachovat při mimořádných událostech.
S přicházejícími chladnými dny jsme si užívali hřejivou atmosféru při
tvoření. Děti malovaly zimní omalovánky, vyráběly adventní dekorace.
Společné čtení knihy na pokračování jim přineslo klidné chvíle
pohody. Kromě toho jsme se věnovali deskovým hrám. Na hřišti jsme
společně tvořili obrovské bubliny.
Listopad přinesl také zamyšlení nad společenským chováním – děti
se učily různým druhům pozdravů z celého světa a diskutovaly o tom,
proč je slušnost důležitá. Zajímavou součástí byla také beseda o naší
zemi, při které jsme si připomněli, proč můžeme být na Českou
republiku hrdí.
Poslední dny měsíce jsme pak věnovali přípravě na akci rozsvícení
vánočního stromu. Děti s nadšením vyráběly dekorace, poslouchaly
koledy a vánoční písně, které vytvořily tu pravou adventní atmosféru.
Závěr měsíce se nesl v zimní náladě, společně jsme zdobili školu a tě-
šili se na nadcházející sváteční období.  (mb)

L I S T O P A D O V Á  D R U Ž I N A

P Ř E D S T A V T E  S I ,  Ž E  S E  P Í Š E  R O K  1 9 7 8 . . .
17. listopad je významným dnem české historie, kdy si připomínáme
Den boje za svobodu a demokracii. Pro dnešní děti je však obtížné
pochopit pojmy jako svoboda, demokracie či totalita. Proto jsme si
ukázali v rámci českého jazyka rozdíly na příběhu dvou chlapců:
Píše se rok 1978. Uwe a Pepa jsou si v mnohém podobní. Mají 11 let, oba
bydlí v Evropě, v zemích, které spolu sousedí a mají mnoho
společného. Narodili se však v době, kdy Evropou vedla neviditelná
hranice, železná opona. Příběhy dětem ukázaly, že strana opony, na
které se člověk narodil, měla zásadní vliv na kvalitu jeho života i na jeho
budoucí možnosti volby. (zk)



W W W . S K O L A R U D N A . C Z

Měsíc listopad byl opět velmi podařený. Začali
jsme projektovým dnem Podzimní světýlka
aneb Dušičky ve školce. 
Následoval Svatý Martin, kterého jsme si užili
nejen ve školce, ale i odpoledne s rodiči během
lampionového průvodu. Celý tento den byl velmi
zábavný a dětem se moc líbil.
Další akcí byla listopadová pohádka,  tentokrát
O Koblížkovi. Při ní jsme zjistili, komu všemu
utekl a jak to s ním nakonec dopadlo. Děti však
nejvíce bavilo pohádku zdramatizovat, což se
jim opravdu povedlo.
Na konci měsíce nás čekala návštěva
bruntálského kina, kde jsme zhlédli pásmo
pohádek s názvem Pohádky pod stromeček.
Celý listopad byl pestrý nejen díky těmto
událostem, ale i díky každodenním činnostem,
které byly připraveny v Centrech aktivit i venku,
kde se proměnlivé počasí postaralo o další
kouzelné školkové dny. (vb)

N O V I N K Y  Z  M A T E Ř S K É  Š K O L I Č K Y

V rámci zvyšování povědomí o důležitosti ochrany naší planety,
včetně třídění odpadu, nás navštívil Tonda. A kdo to vlastně je?
Tonda Obal, lektor, který pro nás připravil interaktivní besedu.
Během ní jsme si pomocí krátkých a vtipných videí připomněli, proč
je důležité třídit odpad, jak ho správně třídit, co je třídicí linka a jak
funguje.
Že se některé materiály dají recyklovat, pro nás asi nebyla úplná
novinka, ale když jsme zjistili, co všechno lze recyklací znovu vyrobit,
byli jsme opravdu překvapení! Vyzkoušeli jsme si správné třídění
nejrůznějšího odpadu do barevných popelnic a na závěr žáci dostali
skvělé odměny.
Děkujeme a budeme se těšit zase příště! (ed)

T O N D A  O B A L


